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Voorwoord

Beste sympathisant,

De lente speelt verstoppertje: eerst droog en zonnig, nu nat en koud. De maand mei
was net niet de koudste maand in Ukkel sinds 1887. In Zuid-België viel er sneeuw. 
Dit is in het verleden in onze contreien ook gebeurd. Zo wist mijn grootmoeder
(°1878) te vertellen dat het rond Neigembos in juni sneeuwde.
Het blijft een fenomeen dat voor meerdere interpretaties vatbaar is. Maar één ding
is zeker: op De Paddenbroek rusten de plantaardappelen al één maand in de voor,
zonder dat de scheuten uit de ondergrond het daglicht opzoeken. Idem dito voor
de enten, die slapend een gemakkelijke prooi zijn voor de snuitkever.
Nu wij de lente overslaan, kijken wij uit naar de zomer, die hopelijk brengt wat wij
missen: zon! Die zich laat busselen in geurig hooi, en die kleur en smaak geeft aan
alle gewas in de tuin en aan de vruchten in de boomgaard. Zo krijgen wij terug wat
wij spittend en snoeiend aan de natuur in bruikleen hebben gegeven.
Op de drempel van de zomer geven wij, beste lid, een overzicht van 10 jaar
Paddenbroek, en laten wij je delen in het Prinselijk Bezoek. Een hele brok lectuur,
die je zeker aanzet je abonnement op ons tijdschrift te vernieuwen.

Veel leesgenot!
Piet Chrispeels
Voorzitter
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De Paddenbroek: na 10 jaar!

Lang vóór De Paddenbroek ruime bekendheid verwierf genoot het boerderijtje van
mijn grootouders Petrus en Berlindis in de familie de waardering van een unieke
plek, waarmee wij op een bijzondere wijze verbonden waren: ons geboortehuis,
waar meerdere neven en nichten de miserabele oorlogsjaren doormaakten, en
waarnaar wij, na de verhuis naar elders, graag terugkeerden.
Er viel altijd iets te beleven. Het leven borrelde op in alle hoeken en kanten: een
bloeiende boomgaard, die na het werk van de bestuivende bijen neerboog van de
vruchten; het werk op de kleine veldjes, die als een lappendeken het woonhuis en
de bedrijfsgebouwen omringden; het vee dat slenterend grazend zijn weg zocht
naar een open plek in de donkere boomgaard; de kleine fox, die drieste kippen van
de mesthoop joeg; schooiers en bedelaars, die een snee witte-brood in de hand met
smout bestreken, het hof werden afgestuurd; uitgehongerde Brusselaars, die zich
met een beetje proviand langs het tramspoor naar het station van Leerbeek haast-
ten, enz …

Toen het grootouderlijk huis werd vererfd en mijn oom Désiré en tante Liza het
bedrijf overnamen, kwam ik er minder frequent.
De Paddenbroek deemsterde weg uit mijn blikveld. Mijn familie boerde voort op
eigen kracht. Tot mijn oom en tante, bij gebrek aan opvolging, het bedrijf uit han-
den moesten geven en het te koop stelden. In de Streekkrant van 11 september
1986 las ik: “Fermette Gooik afz. mooi gel. Boerderij 48 are…”. Op 18 maart
1987 kocht ik het huis met de omgevende grond. De overige gronden zou ik pas
op 15 mei 2001 verwerven. Vooral de overhaaste aankoop van het huis - het was
dan of nooit! - op een moment dat ik geen ogenblik de tijd had om er iets mee aan
te vangen stelde een probleem, bij zoverre dat ‘vriend en vijand’, tot mijn familie
toe zich afvroeg wat ik met ‘mijn boerderij’ wou doen.
Ik verhuurde het huis en de gronden. Uit deze kring van omstaanders zonderde
zich vanaf 1992-93 een informele werkgroep af, die jaarlijks voor geïnteresseerde
jongeren enkele werksessies
rond de natuur organiseerden.
Dit gebeurde o.m. bij het
begin van de grote vakantie in
1998. Onder impuls van het
‘Gooiks Leefmilieu’ - een fei-
telijke vereniging met o.a.
Ghislain Pieret en Jan Stas als
lid - werd De Paddenbroek
als site uitgekozen voor een
werkdag met jongeren.
Na een goed gedocumenteer-
de natuurexploratie werd
afval verzameld en gerecy-

Foto Jan Stas.



cleerd. Ook de kijkkast met bijen, opgezet door Bruno Vandewinckel, trok alle
aandacht en maakte een begin van het latere educatief aanbod rond bijen. Het suc-
ces ervan deed de kansen bevroeden van een permanente werking. Maar het bleef
bij vrome wensdromen: het ontbrak aan mankracht en middelen om deze ambitie
waar te maken.
Tot ik, zoals gezegd, in 2001 de resterende gronden kon verwerven. Nu werd de
vraag naar een zinvol gebruik van de hele ruimte nog pregnanter. Enkele trekkers,
met name Bruno Vandewinckel, Jef Camerlinckx en ikzelf waagden het erop bij
Leader+ (weldra Pajottenland+ genoemd) een geïllustreerd project in te dienen,
dat het dossiernummer L+/P+/2003-2004 droeg. Nu kwam het hele proces in een
stroomversnelling. In allerijl werd een V.Z.W. opgericht, die in de kortste keren de
statuten opstelde.
Na wat lobbywerk werd het
voorgelegd project conform
bevonden met de doelstelling
van de voorgenomen platte-
landsontwikkeling. Eind
2003 reeds werden de subsi-
dies toegekend voor het
opstarten van het project,
hoofdzakelijk aan te wenden
voor de werkingsmiddelen,
niet voor de verloning. Het
goedgekeurd project was zeer
ambitieus: het voorzag in de
hertekening van het hele
landschap. Op een oppervlakte van circa 4 hectaren landbouwgrond werden de
deelaspecten van het project uitgetekend. Om ze even op te sommen: de collectie-
boomgaard (2 ha), de lesboomgaard (25 a), de wijker-blijver boomgaard (30 a), de
kwekerij (met circa 1.500 onderstammen), de educatieve moestuin, de bijenhal en
aansluitend het educatief bijenpaviljoen, het bijenbosje met de amfibieënpoel, de
aanplanting van diverse perenvariëteiten.
Vanaf de winter van 2003-2004 werd met de uitzet van de diverse aanplantingen
gestart, na opmeting vooraf van het hele terrein, met de markering van de plant-
punten en het aanbrengen van de bijhorende veekering. Stap na stap werd de basis
gelegd voor de verdere uitbouw, zodat tegen de lente van 2006 op het terrein de
contouren van de diverse aanplantingen zichtbaar werden. Tegelijk werd er werk
gemaakt van het inrichten van de bedrijfsgebouwen in functie van allerlei evene-
menten rond vorming en educatie. Een belangrijke deadline was hierbij de bouw
van het bijenpaviljoen op de fundamenten van de oude hopast.
In de uitvoering van het Bedrijfsplan stond er in 2007 veel op het programma: de
afwerking van de kleine poel, de invulling van de wijker-blijver-boomgaard, de
aanleg van de laagstamboomgaard, het enten en het definitief opstarten van het
educatief programma.
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Hiernaast de pas aange-
legde moestuin, die tegen-
woordig in volle bloei
staat.

Hieronder de (ver)bouwing
van de bijenhal.

Links de boomgaard met hon-
derden nieuwe fruitbomen.
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In datzelfde jaar waren wij in De Paddenbroek aan een verjaardag toe: het akkoord
en de medewerking van de Ketelberg. Het samenwerkingsakkoord was werkelijk
een sprong in het duister. Maar de werk(st)ers van de Ketelberg staken gewoon de
handen uit de mouwen, wellicht zonder duidelijk uitzicht op het hele werkpakket
dat hen te wachten stond. Hun inzet betekende werkdag na werkdag een stimulans
voor het kleine team van De Paddenbroek om het begonnen werk - tussen de dagen
van hulpverlening in - verder te zetten en zo mogelijk te voltooien. Alle betrokke-
nen hielden aan deze dynamiek een goed gevoel over: de stimulans die uitgaat van
het bereikte resultaat!
Een ander markant feit was de verruiming van de Algemene Vergadering en de
vernieuwing van het bestuur op 7 maart in het lopend jaar. Het statutaire ledenbe-
stand van de vereniging werd uitgebreid tot het maximale aantal, dat in de statu-
ten voorzien wordt, nl 30.
In onderling overleg werden de werkgebieden afgelijnd en opgedeeld onder de
bestuursleden.
Een goede maand later nl. op 27 april werd het nieuwe plattelandspad ingewan-
deld. Het pad beschrijft een grote lus in een wijde boog om het project De
Paddenbroek en betekende ongetwijfeld een belangrijke meerwaarde. Zowel de
landbouw in zijn verscheidenheid van teelten en specialiteiten als melk en vlees,
graan, aardappel en biet, fruit en groenten, als plaatsjes waar de natuur ongestoord
zijn gang kan gaan, komen in dit plattelandspad volwaardig aan hun trekken.
In de herfst was het dan pluktijd. Zelden was de fruitoogst zo overdadig, bij zover-
re dat de fruitbomen dreigden te kraken en te scheuren. Met ladder en korf stap-
pend van boom tot boom maakten wij voor het eerst kennis met aloude variëtei-
ten, die bijna uit onze woordenschat waren verdwenen. Onze collectie-boomgaard
slaat werkelijk de brug naar het verleden.
Tijdens de winter werd dan, onder het impuls van Guido Verckens en Jean-Marc
De Muylder, de broodoven met het aanbrengen van een roostering en het verhar-
den van de vloer gebruiksklaar gemaakt .
Ook de wegel naar het bijenpaviljoen kreeg zijn definitieve bedding.
In de zomer van 2008 rijpte het steenfruit in optimale weersomstandigheden.
Zelden waren kers en pruim zo gaaf, zo mooi, zo lekker. Enkele decennia geleden
geleek het gehucht De Paddenbroek op één grote boomgaard. Wij namen ons voor
met ons centrum de “vergane glorie” van weleer te herstellen. De Paddenbroek
groeit van blad tot tak in elke fruitboom naar dit nabije doel.
In tegenstelling tot het vorig jaar kwam de moestuin weer tot leven. Nadat de
werkkrachten van De Ketelberg de tuin perceelgewijs in het voorjaar hadden
omgespit, kon Guido (Verckens) bij droog weer het bultige terrein met de frees
nivelleren. Zo lag meteen de grond met het oog op de Opendeurdag klaar voor het
zaaien en planten.
Onze penningmeester Jozef en zijn vrouw Josée, samen met zus Marie-Louise,
zetten hun beste krachten in om met een milde gift van plantgoed uit de
Tuinbouwschool van Roosdaal de moestuin tot een prachtig plekje om te toveren.
Even tot de verbeelding sprekend was in dat jaar 2008 de aardappeloogst; na alle
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stappen in het pro-
duktieproces te heb-
ben genomen, met
name ‘zachte
bewerking van de
bodem, aanvoer van
compost en mest,
beperkte bestrijding
van het onkruid en
van de plaag werd
een reuze-oogst
b i n n e n g e h a a l d ,
omgerekend 75.000
à 80.000 kg per hec-
tare. Het spreekt
boekdelen dat een
professionele kwe-
ker bijzonder geïn-
teresseerd bleek in
onze aanpak.

2009 was  het wonderjaar waarbij Katelijne Aelen als educatieve medewerkster
aantrad; enige tijd later gevolgd door Erwin Vandersteen als projectcoördinator.
Van nu af nam de uitbouw van De Paddenbroek een hoge vlucht. ‘Naar binnen en
naar buiten’. Met de opvolging van het werk op het terrein door de vele vrijwilli-
gers, de Ketelbergers en de professionelen, en met de uitbouw van een heel net-
werk naar de overheid, de verenigingen, de scholen, het ruime publiek van geïn-
teresseerden toe.

Meteen werd er gestart met de opmaak van educatieve pakketten, die met opge-
leide gidsen naar de bezoekers werden toegespeeld. Deze dubbele oriëntatie -
‘naar binnen en naar buiten’ - bepaalde de hele dynamiek van de werking, die zich
gelijklopend en variërend de daaropvolgende jaren ontplooide. 
Ook in 2009 voegde zich onder impuls van onze secretaris Bruno Moens een nieu-
we doelstelling aan onze werking: de promotie van de alternatieve energie (in
besparing én opwekking), gemeenzaam het project ‘Kyoto in het Pajottenland’
genoemd. Ook deze actie kent een groot succes en zet De Paddenbroek op een
onovertroffen wijze verder op de kaart van het milieuwerk.

Na 10 jaar werking blijft het eikele punt aan de orde dat De Paddenbroek nog niet
in zijn geheel door de overheid in bezit is genomen. Projectmatige subsidiëring
van bijvoorbeeld het struikroverspad en van de compostsite is welgekomen, maar
de structurele variant zou een sterkere garantie bieden naar efficiëntie en continu-
ïteit toe. Bij een eventuele aankoop van het domein door de overheid kan ook werk

Links op de foto Katelijne Aelen, educatief medewerkster, en rechts
zien we Erwin Vandersteen, voormalig projectcoördinator.
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worden gemaakt van de noodzakelijke verbetering van de infrastructuur. En last
but not least zou het integreren van onze projectcoördinator Katelijne in een vast
statuut aan de werking een sterke impuls geven, die de verwachting van zovelen
(omtrent De Paddenbroek) kan inlossen. Dan pas zou de cirkel rond zijn: een
exemplarische werking in een adequate infrastructuur onder leiding van een vaste
werkkracht, die over jaren heen de doelstelling van De Paddenbroek kan waarma-
ken …

Hoop doet leven!

Rechts onze secretairs Bruno
Moens, de drijvende kracht
achter het project “Kyoto in
het Pajottenland”.

Hieronder een groep kinde-
ren spelend in de weide ach-
ter de Paddenbroek.



De Groentelaar

Vorig jaar gingen we met een aantal jongeren (Sander Van Haver, Lies Couckuyt,
Lieven Decrick - sinds dit jaar niet meer in de venootschap - en ikzelf) van start
met de Groentelaar. De voorzet hiervoor werd gegeven door Seppe en Hilde, een
jong koppel biologische melk- en vleesveehouders uit de Zwartschaapstraat. Zij
hadden een stukje grond liggen in de Paddenbroekstraat waarop wij onze plannen
konden ontwikkelen. Het masterplan was eigenlijk heel eenvoudig - groenten
telen voor de lokale markt. Omdat we ons hart verpand hebben aan gezonde groen-
ten en verslingerd zijn aan begrippen als bodemvruchtbaarheid en teeltrotatie
kozen we er van in het begin voor om onze groenten biologisch te gaan telen. Deze
productiewijze past ook mooi in het landschap, we willen optimaal gebruik maken
van de natuurlijke veerkracht voor de bestrijding van plagen en de extra arbeid die
we moeten steken in het beheersen van onkruid ...

De redenen waarom we als jonge mensen aan de slag willen in de landbouwsec-
tor zijn gemengd. Eerlijkheidshalve moeten we bekennen dat we verslingerd zijn
aan de boerenstiel. Er zit een vleugje romantisme in, maar er is meer. We zien
landbouw als een soort van levensverzekering voor onze samenleving. Zolang er
boeren zijn is er veerkracht, zolang er veerkracht is kan een gemeenschap een klei-
ne crisis wel doorstaan. Niet dat we ons grote illusies maken, daarvoor is ons veld
nog iets te klein. In ons huidig bedrijfsplan zouden we 1 hectare grond nodig heb-
ben om voldoende inkomsten te genereren voor 1 voltijdse arbeidskracht. Ook is
die oppervlakte noodzakelijk om de efficiëntie op peil te krijgen en de nodige
investeringen te kunnen doen. Vanuit die optiek is de 25 are te klein. Toch zijn we
blij dat we ons eerste jaar onszelf niet moesten verliezen. Het gaf ons de kans om
een aantal dingen rustig af te tastten. Zo hebben we wat moeten vissen naar de
juiste vennootschapsvorm, hebben we rustig kunnen experimenteren hoe we best
onze rassenselectie kunnen voorkweken en op het gemak kunnen vaststellen welke
de hete hangijzers worden met betrekking tot de mechanisatie en de benodigde
investeringen voor de toekomst. We hopen echter wel binnen een aantal jaren ons
grondareaal te kunnen uitbreiden. Er is immers een wens binnen de vennootschap
om voor 2 voltijdse equivalenten een inkomen te kunnen genereren.

Eén van de zaken die ‘de groentelaar’ karakteriseren is de keuze voor oude land-
rassen. We zetten soms de gewone, ‘mainstream’, variëteiten in die we bestellen
bij de grotere toeleveranciers van plantgoed, maar waar we kunnen maken we
gebruik van speciale en streekgebonden variëteiten. Doorheen de vorige decennia
is er een ware schatkist aan lokale variëteiten ontstaan. Vele tuinbouwers kweek-
ten van een aantal gewassen op hun bedrijf het eigen zaaigoed. Doordat deze vak-
man steeds de beste planten uit zijn bedden nam om mee verder te kweken ont-
stond er doorheen de jaren een variëteit die zich onderscheidde van het ‘moeder-
materiaal’. Veel van deze variëteiten zijn doorheen de laatste jaren verdwenen.
Met de Groentelaar proberen we onze duit in het zakje te doen en dergelijke
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variëteiten uit de vergetelheid te halen. Dat is niet alleen interessant vanuit histo-
risch oogpunt, ook op culinair vlak doen deze soorten menigeen watertanden.

Voor ons als landbouwers met een sterke aandacht voor de directe verkoop is het
interessant om zo dicht bij de Paddenbroek te liggen. De Paddenbroek oefent,
samen met het omliggende landbouw -en natuurlandschap, een aantrekkingskracht
uit op wandelaars en meerwaardezoekers. Dit publiek is vaak blij dat wij hen kun-
nen helpen in hun zoektocht naar échte landbouwproducten. Dit jaar zullen we
eens te meer proberen om hen in de watten te leggen. De samenwerking die we
vorig jaar sporadisch hadden met andere landbouwers zullen we op regelmatigere
basis proberen in te bouwen. We willen met onze vennootschap immers niet alleen
voor onszelf kansen creëren. Andere Pajotse landbouwers hebben producten die
complementair zijn met ons aanbod. Door hun groenten ook in ons verkoopskraam
te leggen proberen we een volledig aanbod uit te werken waardoor ze ook een
graantje kunnen meepikken van onze inspanningen. We zijn er immers rotsvast
van overtuigd dat samenwerking en collegialiteit één van de manieren is om de
uitdagingen waar we vandaag de dag als landbouwers voorstaan tot een goed einde
te brengen. Alleen door samenwerking en wederzijds begrip (ook tussen gangbaar
en biologisch) kunnen we de moeilijke economische positie van de landbouw in
de 21ste eeuw omkeren op het lokale vlak. Alleen op die manier kunnen we ervoor
zorgen dat de lokale consument op het verhaal en het product van de landbouwer
wordt betrokken. Laat dit dan ook een oproep zijn aan iedereen om zijn lokale
landbouwers te steunen!



De laatste boer en boerin op De Paddenbroek: mijn oom Désiré
en tante Liza

In het Winternummer 2012-2013 staat mijn stamboom afgedrukt. Deze werd van
het internet geplukt: weid uitlopend, soms foutief en niet volledig.
Zo is er geen spoor van de kinderen van mijn oom Désiré en tante Liza met name
Jean, Jeannine, Paul en Jos Chrispeels. Zij waren de laatste bewoners van De
Brettekens of De Paddenbroek.
Ging het bij de opmaak of de afdruk van de stamboom in de fout?
Hoe dan ook, deze lacune stelt mij in de gelegenheid mijn oom en tante in beeld
te brengen, met wie ik van in mijn kindertijd een speciale band heb.

Mijn oom Désiré was de jongste in een gezin van 4 kinderen. Van in zijn kinder-
tijd was hij sterk met de boerderij verbonden. Zijn broer - mijn vader Jozef - was
als studentje en later bediende een beetje ontslagen van het beleid van het kleine
bedrijf. Zoon Désiré moest al vlug het zwaarste werk tillen, omdat - naar het zeg-
gen van zijn moeder Berlindis - vader Petrus niet de nodige vaardigheid en het
geduld bezat om vb. met een wispelturig koeienspan het veld op te trekken. Zoon
Désiré bekwaamde zich gaande weg tot de betere boer, die de vruchtbare veldjes
tot bloei bracht. Mijn vader zorgde voor de nodige technische input inzake
bemesting, selectie en besproeiing, zodat Den Brettekens voor een zeer leefbaar
bedrijf kon doorgaan. 
Dit werd des te meer waar bij de gestage uitbreiding van de boomgaard, waarin
weldra een 100 tal variëteiten fruit geplukt en vermarkt werden! Zo kwam er elke
dag een beetje geld binnen.
Bij het teloorgaan van de fruitteelt in de zeventigerjaren schakelde oom Désiré
over op het type ‘gemengd bedrijf’, waarvan ik de bezetting geschetst heb in vorig
nummer. 

Maar nog om een andere reden breng ik graag mijn oom in beeld.
In feite is hij mijn tweede vader. Als 7 à 8 jarige mocht ik van hem reeds het paard
op het veld geleiden bij kleine werkjes. Later werd ik zelfs ‘voerman’ op de maai-
machine, in een tweespan met mijn oom.
Wanneer ik als puber sterk genoeg was om een ladder van 7 à 8 m te tillen, leerde
hij mij deze voorzichtig en veilig in de fruitboom neerzetten. Onder zijn hoede
werd ik aldus een volleerde boer, wat weldra van groot belang in mijn leven zou
worden.

Wanneer mijn vader dan jaar na jaar ziek viel en vele maanden niet kon buitenko-
men vanwege ademhalingsproblemen, kwam oom Désiré bij mijn ouders thuis
met paard en kar het veldwerk doen: ploegen, planten en zaaien … Tot ik vanwe-
ge mijn opleiding als boer het zelf aankon. Ja, oom Désiré is mijn tweede vader …
In 1949 huwde hij met Liza Segers, een meisje uit de buurt. Ik werd dus een tante
rijker, en weldra ook enkele kozijntjes en een nichtje.
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Van in den beginne was tante in het werk ingeschakeld: in het huishouden, maar
ook in de stal en op het veld. Seizoen na seizoen stond zij voor de reuze taak van
de fruitoogst: het fruit moest geplukt en marktklaar gemaakt worden. Slavelijk
maanden werk waren het, van ’s morgens tot ’s avonds. Tante Liza plukte zelf met
een ladder, die zij kon oprichten en verplaatsten. De lange rij Schaarbeekse kriek
aan de rand van de boomgaard was haar uitgelezen plek, naast de pruimelaars, die
niet zo hoog reikten, maar gevaarlijk broos en breekbaar waren. De kathedraal-
hoge Krakers - een kers uit het na-seizoen - plukten wij met twee aan één boom:
tante met haar korte ladder, ikzelf met een lange. Tussendoor ledigde ze de korven
en zuiverde de bakjes van bladeren en afval.

Bij het teloorgaan van de boomgaard kwam ik minder op De Paddenbroek. Maar
telkens als ik er kwam, werd ik er feestelijk ontvangen: met een stuk gebak -
gâteau! - waarvan ik nog niet weet vanwaar zij dat telkens vandaan haalde. De
‘gâteau’ en de tas koffie waren maar een opstapje naar een lange babbel, waarbij
tante, nieuwsbegerig als zij was, in de kortste keren alles wat er reilde en zeilde in
de familie en daarbuiten in beeld bracht. Er werd getaterd en gelachen, waarbij
oom Désiré de waterval van woorden af en toe stuitte met “Maar, vrouw toch!”.
Meer dan mijn andere kozijntjes en nichtjes was ik haar lieveling. Zei ze niet, aan
wie het horen wilde, toen zij vernam dat ik als achtienjarige naar het Seminarie
ging: “Weet gij het nu al: onze Pierre gaat pastoor worden!”

De laatste fase van haar verblijf op De Paddenbroek moet wel door verdriet gete-
kend geweest zijn: de kinderen konden het werk niet langer alleen aan en de gron-
den werden in bruikleen gegeven. Ten langen laatsten kochten tante en oom een
huis in het dorpscentrum en verlieten de boerderij.
Zo kwam er een einde aan een bloeiend bedrijf dat generaties lang in staat is
geweest de ‘passanten’, die wij als mens hier zijn, te huisvesten en te voeden.
Kortom, een zinvol en veelal gelukkig bestaan te geven. Tante Liza en oom Désiré
zijn daar een memorabel voorbeeld van.

De mutatie van het platteland doet mij toch vragen stellen.
Zijn wij niet terecht gekomen in de ‘Brave new world’ (de nieuwe heerlijke
wereld) van Aldous Huxley? De meeste bewoners van het platteland zijn losgeko-
men van de aarde: als nuttige ‘idioten’ werken zij om enkelen super-rijk te maken,
en hun vrije tijd vullen zij met ‘ersatz’. Met wat zijn wij bezig?? “Pourvu que ça
dure”, zei de moeder van Napoléon!
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Centrum Voor Natuur- 
en milieueducatie vzw 

is een vormingsinstelling die 
werk maakt van een leefbare 

en ecologische toekomst voor 
iedereen. Voor meer info: 

www.c-v-n.be

Hoe werkt een veeteeltbedrijf, een gemengd bedrijf of een akkerbouwbedrijf? We
landbouwbedrijf en zijn gronden duurzaam te beheren? En wat is dan het verschi
Door een bezoek aan diverse landbouwbedrijven in het Pajottenland en de Zenne
landbouwbedrijf en de werking van de landbouw in Vlaanderen.

Praktisch
Het cursusgeld bedraagt 100 euro
Inschrijven kan op www.c-v-n.be
Voor vragen kun je contact opnemen met Iris Buedts, 
telefoon 03 205 17 58 of e-mail iris.buedts@c-v-n.be

© Regionaal Landschap Pajottenland & Zennevallei 



natuur in Zuidwest Brabant

gramma
7/09  Kenmerken van de landbouw in Vlaanderen,  Europa en de wereld

22/09 Voormiddagexcursie Kennismaking met landbouwbedrijven uit de streek 
26/09 Regelgeving in de landbouwsector

03/10 Duurzame landbouwtechnieken 
2/10 Dagexcursie met bezoeken rond duurzame landbouwtechnieken,

17/10 Interactieve avond rond Ruilverkaveling en landinrichtingen 
24/10 Diversificatie en plattelandsontwikkeling

09/11 Dagexcursie rond diversificatie en plattelandsontwikkeling 
6/11 Voormiddagexcursie rond geschiedenis van de landbouw in de streek 

28/11 Focus op het huidige landbouwbeleid en mogelijkheden, alternatieven en 
 oplossingen voor de toekomst 

07/12 Namiddagexcursie naar de Molens De Dobbeleer in Halle en de boerenmarkt 
 in Gaasbeek

ar     Doelgroep
C De Paddenbroek   Natuurgidsen en alle andere geïnteresseerden 
denbroekstraat 12   in de link tussen landbouw en natuur. 
5 Gooik

nneer
binnenlessen vinden plaats op dinsdag of donderdag in De Paddenbroek van 19u tot 22u.  

excursies gaan door op zaterdag of zondag in de voormiddag, van 9 tot 13u en/of namiddag, 
14 tot 17u.

menwerkingspartners

elke wetgeving moet een landbouwer volgen? Neemt hij initiatieven om zijn 
il met biolandbouw? 
evallei krijg je een hoop antwoorden op vragen over het leven op een 



16

Educatie Pajottenland+ Beleef de Paddenbroek

Prinselijk bezoek op de Paddenbroek

Eind Januari kwam Katelijne na een telefoontje van de burgemeester in aller ijl het
bericht overbrengen naar het atelier. Het Hof wil het Pajottenland bezoeken. En
misschien ook de Gemeente Gooik, “De Paddenbroek zou wel een beeldige loca-
tie kunnen zijn…” Ja! Dat was ’n opwarmertje van jewelste!
Meteen zaten wij op De Paddenbroek met een probleem: “Wat heeft De
Paddenbroek te bieden? Met een aftands gebouw, een slapende tuin op het achter-
land en boomgaarden met versteven wintertakken. Waarom werd het bezoek niet
gepland in de lente, wanneer de fruitbomen in bloei staan en de poelen wemelen
van de dikkopjes? …”
Het bezoek zou in maart 2013 doorgaan. Wij hadden dus nog alle tijd in De
Paddenbroek, maar ook nog veel werk voor Katelijne … Het was aan anderen om
het bezoek concreet in te vullen.
In de daaropvolgende tijd werd Katelijne sporadisch op de hoogte gebracht van de
voorbereiding, die nu in handen lag van het Hof zelf, de Gouverneur en de
Gemeente.
Na een werkbezoek bij de Gouverneur door o.a. Katelijne werd duidelijk wat de
inbreng van De Paddenbroek in het blits-bezoek zou kunnen zijn: een kennisma-
king met het bestuur en de medewerkers omtrent de werking op de site van De
Paddenbroek, en een educatiemoment met een klasje van de school “De Bron”.
Het drong tot ons door dat aan het bezoek van de prinsen een neveneffect verbon-
den is dat ons weleens dienstig zou kunnen zijn naar de legitimering van ons cen-
trum bij de publieke instanties, en naar nog betere naambekendheid bij het grote
publiek.
De grote dag van 5 maart 2013 brak aan. De Paddenbroek lag er kraaknet bij: de
living en de keuken mooi geschikt en gekuist, de ramen gezeemd, de buitendeur
en de radiatoren in het wit geschilderd, de binnenkoer geveegd, de parking van
rommel ontdaan, de achterliggende grasmat van molshopen bevrijd en geschoren.
Het grote lokaal werd als ontvangstruimte ingericht, met de opstelling van de ten-
toonstellingspanelen, die een overzicht geven van de werking. Ook in het bijenpa-
viljoen werd niets aan het toeval overgelaten: elk object werd van een naambord-
je voorzien, want Katelijne plande een lesje over de bloemetjes en de bijtjes. Een
onderwerp dat bevattelijk blijft voor de leerlingen uit het eerste leerjaar … en voor
de prinsen!
Op de zonovergoten voormiddag kwamen rond 10.30 u enkele geblindeerde zware
wagens de toegangsweg opgereden. De deuren sloegen open en de prinsen stapten
met de glimlach, omgeven door bodyguards, naar het bestuur en de prominenten
toe.



Onze burgemeester
Michel bleek een oude
bekende, die iedereen
in de rij aan de prinsen
voorstelde. Vooraf had
het Hof de C.V. van
alle werkers van De
Paddenbroek opge-
vraagd, zodat onze
hoge gasten perfect
wisten wie zij de hand
reikten. Wat bij Prins
Filip de vraag ontlokte:
“U bent pastoor,
Mijnheer Chrispeels?”

In het poortgebouw verwelkomden de enthousiaste dutsjes van de plaatselijke
school “De Bron” De Prinsen, waarbij Prinses Mathilde rustig de tijd nam voor
een vraagje en een antwoord, tegelijk van elk kind een mooie tekening in ont-
vangstnemend.
Zo vorderde het gezelschap langzaam naar het grote leslokaal.
Katelijne lichtte aan de hand van grote foto’s onze werking toe.
Het verwonderde Prins Filip dat een bloeiend fruitbedrijf als De Paddenbroek
teloor was gegaan. Gouverneur De Witte duidde het gevat: “De boomgaard ver-
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loor zijn economische
betekenis. En daarmee
verdween ook de natuur-
lijke en culturele context.
Zeg maar: een verschra-
ling van het landschap!”.
“Niettemin”, getuigde de
Prins, “blijft het
Pajottenland het Toscane
van Vlaanderen!”

Na deze introductie kon
Katelijne buiten op de
grasmat aan de slag. Op
de zittafel had zij een
beeldige grote bloem-in-
maquette geplaatst, met
kroonblaadjes, stamper
en meeldraden. Het
bezoekende bijtje op de
bloem – met tussen de

pootjes een microotje van één van de talrijk aanwezige journalisten –  zorgde
meteen voor een likje honing dat Katelijne te proeven gaf aan het gezelschap. De
leerlingen hadden blijkbaar hun lesje goed geleerd, want de antwoorden kwamen
losjes vrij.

In het bijenpaviljoen zelf werd het gesprek over het bijenleven verder uitgediept.
Een blik op de illustratieve panelen, de glazen bijenkast, het gerief als de roker, de
raten, de kapruin, enz … maakte meteen veel duidelijk. Even raakte Katelijne
onverhoeds de gevoeli-
ge snaar: “In de bijen-
kolonie is er geen
koning, alleen een
koningin”. Waarop het
gezelschap meteen in
een ontwapenende lach
de link legde naar de
prinsen zelf.
Op de binnenkoer had-
den de Ketelbergers
post gevat. Prinses
Mathilde, die van
opleiding weet heeft
van de leefwereld van
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mensen met een beperking, liep hen niet voorbij, maar informeerde naar hun inzet
op De Paddenbroek. “Wij maken soep … Pompoensoep”, zei Marleen. “En wij
onderhouden hier het domein”, vulde François aan.

Zo liep het bezoek stilaan naar zijn einde.
Mathilde en Filip waren danig onder de indruk en beloofden dat ze zeker eens zou-
den terugkomen met de kinderen.
Als de kersen rijpen. “Wanneer rijpen ze, Piet?”, vroeg de Prins, “in augustus?”
“Nee, Monseigneur, in juli.” En zijn hoofd neigend naar Mathilde fluisterde hij:
“Dan moeten wij zeker eens komen!”
Zo leven wij op De Paddenbroek in ‘blijde verwachting’.

Het bezoek van de Koninklijke Hoogheden  is echt meegevallen. Hun ontwapen-
de eenvoud en hun geboeide interesse voor alles waar De Paddenbroek voor staat,
en vooral voor de dragers van het project, met name Katelijne en de Ketelbergers
staken een hart onder de riem. Achteraf ontvingen wij een lief briefje van het Hof
om hen te bedanken.
Hun vereerd bezoek maakte meteen duidelijk naar de overheden en naar de publie-
ke opinie toe dat De Paddenbroek een unieke site is, die de samenleving niet uit
handen mag geven.
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Geboorteboomactie 2013 

Het wordt stilaan een traditie. Ook dit jaar organiseerde het Gooikse gemeentebe-
stuur een geboorteboomactie op het domein De Paddenbroek. Elk kindje dat het
afgelopen jaar in Gooik geboren werd, kreeg zijn naam gelinkt aan een boompje
op de boomgaard. Al verschillende jaren is dit een boompje één  uit de unieke
boomgaardcollectie van De Paddenbroek.

Deze blijde gebeurtenis
was dit jaar op zondag 19
mei. Eerst werden de
ouders en grootouders,
meters en peters, vrienden
getrakteerd op een glaasje
bubbels of een lekker
Paddenbroeks fruitsapje.
Tijdens de officiële recep-
tie verwelkomde zowel de
burgemeester Michel
Doomst en schepen Simon
De Boeck de jonge ouders. Samen waren er 43 kindjes en ongeveer 200 aanwezi-
gen. Daarna werd het jaarlijkse babyspel van de gezinsbond gespeeld, waar 3 wil-
lekeurig uitgelote jonge vaders, het tegen elkaar moeten opnemen om voor het
snelst een babypop te verversen. 
In groep, gewapend met voor elk jong gezin een ballon met naamkaartje van de
kleine spruit, gingen de genodigden naar de boomgaard op zoek naar de juiste
boom. Voor ze de nodige uitleg kregen en de ballon de lucht in konden laten, werd
snel door de aanwezige fotografen enkele mooie beeldjes vastgelegd voor het
archief.
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Kyoto trekt met duurzame werfwagen naar Pajotse wijken

Naar aanleiding van onze afgelopen samenaankoopacties en individuele energie-
begeleidingen groeide het idee om ook volledige wijken op energievlak te ver-
duurzamen. Het opzet is om naar de wijk te trekken en iedere woning op energie-
vlak door te lichten en dan ook volledig duurzaam te renoveren. Het einddoel is
een volledig duurzame wijk.
Vanaf de komende winter starten we met dit project. We zullen dan beginnen met
een wijk uit onze regio, de precieze wijk is nog een verrassing, waar we de inspan-
ningen van alle organisaties bundelen. De Paddenbroek zal de coördinatie op zich
nemen, de energiebegeleiding van de woning en de organisatie van een samen-
aankoopactie voor de uitvoering van de ingrepen binnen de wijk, de lokale woon-
consulenten worden ingeschakeld om de bewoners van de wijk te informeren over
de premies en fiscale mogelijkheden van energierenovaties en over de goedkope
energieleningen hiervoor, de gemeente wordt ingeschakeld bij stedenbouwkundi-
ge voorschriften (bv. als de woningen buitengevelisolatie nodig hebben die tot
over de rooilijn komt) en de netbeheerders zullen ingeschakeld worden om even-
tuele gasaansluitingen te bespoedigen.

Duurzame werfwagen

Knooppunt van deze activiteiten zal
een duurzame werfwagen zijn die
gedurende enkele maanden in het cen-
trum van de wijk geplaatst zal worden.
Deze werfwagen kan de Paddenbroek
aankopen en inrichten dankzij subsi-
dies die ze heeft bekomen bij de
Nationale Loterij. Begin 2013 hebben we hier een project ingediend in het kader
van duurzame ontwikkeling dat in mei goedgekeurd werd. Deze werfwagen zal
wellicht een caravan zijn die we volledig duurzaam laten ombouwen tot bureau en
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ontmoetingsruimte. We zullen de caravan isoleren tot een lage energie-caravan. De
resterende energie zullen we halen uit een pelletkachel en PV-panelen op het dak.
Zo is de werfwagen een voorbeeld van duurzaam renoveren en tegelijkertijd ener-
gie-onafhankelijk!

Energetische wijkbegeleiding: van meten tot renoveren

De energiebegeleiding zelf zal bestaan uit verschillende stappen.
Vooreerst zal bij elke woning op vraag van de eigenaar een uitgebreid technisch
onderzoek gebeuren van de huidige energiesituatie. Met een thermografische
camera, endoscoop, glasmeters en verwarmingsrendementsbepaling brengen we
de energieprestaties en de technische prestaties van de woning volledig in kaart.
Zo weet de eigenaar hoe de woning op dit moment presteert: of de woning goed
geïsoleerd is of, indien niet, langswaar de grootste energieverliezen zijn.
In de tweede fase stellen we overzicht op van de energetische renovaties die er in
de woning uitgevoerd kunnen worden: moet het dak aangepakt worden of eerst de
ramen of de verwarmingsketel? We stellen een lijstje op van prioriteiten per
woning samen met de energiebesparing (hoe groter de mogelijke energiebespa-
ring, hoe groter de prioriteit), de mogelijke kostprijs en de mogelijke terugver-

dientijd van een dergelijke renova-
tie.
Hiernaast zien we hoe zo’n over-
zicht eruit kan zien (begeleiding in
Nederland).

In de derde fase, na de begeleiding
van alle woningen, organiseren we
een samenaankoop voor alle
woningen van de wijk. Hierbij
gaan we op zoek naar lokale aan-
nemers die de energierenovaties
ook daadwerkelijk kunnen uitvoe-
ren. De voordelen zijn hier weder-
zijds: via een samenaankoop kun-
nen we verschillende woningen
samenbrengen om zo een betere
prijs te bekomen terwijl de aanne-
mer gedurende lange tijd op een-
zelfde locatie vele werken kan uit-
voeren. Na selectie van de aanne-
mers komen deze langs om per
woning een individuele offerte op
te stellen volgens de voorwaarden
van de samenaankoop. 
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In de vierde fase wordt de energierenovatie uitgevoerd, eventueel mits hulp van de
gemeente bij stedenbouwkundige voorschriften of na de voorziening van gasaan-
sluitingen. De lokale woonconsulenten worden ook betrokken bij het aanvragen
van premies of andere fiscale mogelijkheden. Vanuit de Paddenbroek worden de
werken zelf ook opgevolgd.

U betreedt een duurzame wijk

Na afloop gaan we ook na hoeveel elke woning en de volledige wijk effectief heeft
bespaard, aan energie, geld en ook aan CO2-uitstoot.
Zo willen we de transitie naar een waarachtig duurzaam Pajottenland in een nog
hogere versnelling plaatsen.
Op het einde van het project plaatsen we dan in de begeleide wijk borden met een
overzicht van de behaalde doelstelling, zoals bijvoorbeeld het onderstaande:

Voor meer informatie kan je steeds terecht bij Bruno Moens op de Paddenbroek
via 02.306.45.62 of info@paddenbroek.be of www.kyotoinhetpajottenland.be.
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Ik was uit wandelen gegaan.
En wie kwam ik tegen? De lucht.
Ik groette hem met ontzag en zei:
“Wat ben ik blij
dat u die doorzichtigheid
nu eens hebt uitgetrokken,
nu kunnen we wat praten.”
Hij bleef maar dansen,
woei door de bladeren heen,
blies met zijn glimlach het stof van mijn zolen,
hief toen zijn glazen skelet, zijn oogleden omhoog
en hoorde mij aan.
…
“Lucht, verkoop u nooit,
laten ze u niet kanaliseren,
en nooit de pijp ingaan,
laat u niet kisten,
niet in tabletten persen,
laat u niet inflessen,
kijk uit!
….
Vertrouw de lieden niet 
die in auto’s komen aanrijden om u te taxeren;
laat ze,
lach ze uit,
floep hun hoed af,
ga niet in op hun voorstellen.
…
Kom mee,
we moeten nog zoveel dansen en zingen,
kom mee
naar de bergen hoog,
naar de volle zee,
…
en in een vlaag van wind en lied
delen we bloemen uit,
de geur en de vruchten.
De lucht
van morgen.”

(Pablo Neruda, uit: Odas Elementales, 1954)
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